
Antwoorden op de schriftelijke vragen van de leden Mosterd en Joldersma van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal aan de Minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap 
(ingezonden d.d. 16 november 2004, kenmerk 2040503310) 
 
Vraag 1 
Bent u op de hoogte van het artikel ‘Chemie Kenniseconomie?’ 
 
Antwoord 
Ja 
 
Vraag 2 
Onderschrijft u de stelling dat, hoewel bedrijven regelmatig zeggen dat er in Nederland 
onvoldoende chemici zijn en dat dit tekort alleen maar zal toenemen, jonge chemici met 
een postdoctorale achtergrond en/of gepromoveerd, moeite hebben met het vinden van 
werk? 
 
Antwoord 
Nee. 
In de arbeidsmarktgegevens die mijn ministerie verzamelt, wordt de werkloosheid onder 
postdoctoralen en promovendi niet apart in beeld gebracht. De stellingname uit het artikel 
berust ook niet op een onderzoek. Ik heb vernomen dat er binnenkort een ROA-studie 
verschijnt in opdracht van de VNCI (Vereniging van de Nederlandse Chemische Industrie) 
en de KNCV (Koninklijke Nederlandse Chemische Vereniging) over 
arbeidsmarktperspectieven van gepromoveerde chemici. Door dezelfde verenigingen is 
onlangs overigens een onderzoek uitgevoerd naar de arbeidsmarktpositie van pas 
afgestudeerde chemici waarbij geconcludeerd is dat deze is verbeterd over de periode 
2000-2003. 
Meer in het algemeen kan gesteld worden dat er met de huidige conjuncturele 
ontwikkeling over de volle breedte sprake is van stagnatie. Vaak wordt de chemie als een 
conjunctuur gevoelige sector gezien, zowel voor wat betreft de internationale conjunctuur 
als deelmarkten voor technologisch hoogwaardige producten.  
De werkloosheid onder HBO- en WO-technici na anderhalf jaar ligt respectievelijk op zo’n 
4% en 6%, en wijkt daarmee op dit moment niet wezenlijk af van het gemiddelde voor 
hoger opgeleiden (‘13e HBO-arbeidsmarktmonitor’, ‘Schoolverlaters tussen onderwijs en 
arbeidsmarkt’, ROA 2003).  
(zie ook beantwoording vraag 3 van kamervragen  Hamer en Tichelaar (2040503730) over 
«het niet bestaande tekort aan hoogopgeleide technici») 
 
Vraag 3 
Onderschrijft u dat op deze wijze belangrijke investeringen in het bèta-onderwijs verloren 
gaan of tenminste onvoldoende tot hun recht komen? 
 
Antwoord 
Nee.  
Op de langere termijn worden er op de arbeidsmarkt tekorten voorspeld aan bèta’s en 
technici (‘de arbeidsmarkt naar opleiding en beroep tot 2008’, ROA 2003). Dit wordt onder 
meer veroorzaakt door een stijgende uitbreidingsvraag door economische groei en een 
stijgende vervangingsvraag door vergrijzing. Daarnaast valt een grotere vraag te 
verwachten als gevolg van de Lissabon-ambities waaronder het streven om 3% van het 
BBP aan R&D te besteden. Voor de overheid is het investeren in bèta en techniek een 
essentiële aanpak in het streven naar een kennisintensieve en innovatieve samenleving. 
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Zo spelen bèta’s een zeer belangrijke rol bij het onderzoek aan universiteiten en 
bedrijfsleven. Dit onderzoek kan niet alleen door buitenlanders gedaan worden; we zullen 
in Nederland ook een eigen bèta-kennisbasis moeten behouden, willen we als land een 
aantrekkelijke vestigingsplaats voor bedrijven en buitenlandse kenniswerkers zijn.  
Verder zijn bèta- en technisch opgeleiden in deze technologische samenleving ook zeer 
goed inzetbaar in functies waarvoor een dergelijke opleiding niet vereist is. Het 
omgekeerde is echter veel minder het geval.  
Natuurlijk komen investeringen in het bèta-onderwijs beter tot hun recht als deze 
investeringen ‘gematcht’ worden met goede loopbaanperspectieven. Daarom is 
“aantrekkelijke banen” ook één van de actielijnen in het Deltaplan bèta-techniek. Op deze 
wijze wordt het bedrijfsleven volop betrokken bij de aanpak.  
 
Vraag 4 
Wat zijn de gevolgen van dergelijke berichten en praktijksituaties voor de investeringen 
die het kabinet wil doen in de kenniseconomie zoals het deltaplan bèta-techniek? 
 
Antwoord 
Naast vernieuwingen in het bèta-techniek onderwijs wordt dus ook aandacht besteed aan 
de vraagkant van de arbeidsmarkt in de programmalijn ‘aantrekkelijke banen’. 
De inzet van het Deltaplan is óók het verbeteren van de aansluiting tussen opleiding en 
arbeidsmarkt. De recente ontwikkelingen op de arbeidsmarkt geven aanleiding om juist 
nu te investeren in onderwijs en in een (nog) betere aansluiting van onderwijs en 
arbeidsmarkt.  
 
Vraag 5 
Bent u bereid deze problematiek nader te onderzoeken en met het bedrijfsleven te zoeken 
naar oplossingen zodat investeringen in mensen niet verloren gaan, en ook oudere 
academici met een bèta-opleiding een goede positie krijgen op de arbeidsmarkt voor bèta 
en techniek? 
 
Antwoord 
In het regelmatige overleg dat wij met het bedrijfsleven of vertegenwoordigers van het 
bedrijfsleven hebben, komen deze zaken zeker aan de orde. En dat het bedrijfsleven ook 
betrokkenheid toont bij de oplossingen blijkt uit de inspanningen van het bedrijfsleven in 
Jetnet waar veel aandacht is voor het carrièreperspectief van bepaalde opleidingen.  
Zoals in het antwoord op vraag 3 reeds gemeld is, bestaat er in het Deltaplan bèta-
techniek een programmalijn ‘Aantrekkelijke banen’ die de komende tijd wordt ingevuld. 
Een eerste uitwerking betreft de mobiliteit van onderzoekers tussen publieke 
kennisinstellingen en bedrijfsleven. Ook hier zien we inspanningen van het bedrijfsleven 
om m.n. onderzoeksbanen aantrekkelijker te maken.  
Betrokkenheid van het bedrijfsleven bij het mede helpen oplossen van problemen op de 
Nederlandse arbeidsmarkt moet echter niet losgezien worden van het feit dat bedrijven 
opereren in een globaliserende economie waarin internationaal moet worden 
geconcurreerd.  
 

2 



Vraag 6 
Bent u van mening dat hetgeen in genoemd artikel wordt gezegd over de chemie ook in 
breder verband geldt voor andere bètavakken? Hoe denkt u deze problematiek aan te 
pakken? 
 
Antwoord 
Zoals in het antwoord op vraag 2 is aangegeven, wijkt de situatie voor afgestudeerden in 
de bèta en techniek niet wezenlijk af van die in andere sectoren. Op wat langere termijn 
worden in veel opleidingscategorieën van hoger opgeleiden, zowel alfa, bèta als gamma-
opleidingen tekorten verwacht. In het Hoofdlijnenakkoord van dit kabinet is besloten om 
extra aandacht aan bèta-technisch opgeleiden te geven juist door de essentiële rol die zij 
spelen bij innovatie. Het Deltaplan vertaalt deze extra aandacht in maatregelen en 
aanpakken. 
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